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Informace z městského úřadu

 
Provoz městského úřadu pro veřejnost
 
Pondělí 7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod
Středa  7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod
 
Budova MěÚ je otevřena i mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), v době 
od 8.00 do 13.00 hodin. Protože však pracovníci v těchto dnech absolvují školení, vyřizují 
záležitosti i mimo budovu MěÚ, nebo zpracovávají agendu nutnou pro vydání rozhodnutí, 
doporučujeme občanům přednostně využívat úředních dnů, případně si návštěvu 
s pracovníkem dohodnout předem.
 
Kontakty na pracovníky MěÚ
 
Lžičař Pavel - starosta 
telefon: 482 360 432     email: pavel.lzicar@raspenava.cz
Hanzl Jaromír – místostarosta 
telefon: 725 076 524, 482 360 433 email: jaromir.hanzl@raspenava.cz
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa majetku 
telefon: 482 360 431     email: jana.lipenska@raspenava.cz
Hrdinová Eva – účetnictví 
telefon: 482 360 440     e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky 
telefon: 482 360 444     e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz
Sýkorová Ivana – vedoucí ekonomického oddělení 
telefon: 482 360 443     e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz
Hromníková Olga – ekonomické oddělení, pokladna 
telefon: 482 360 441     e-mail: olga.hromnikova@raspenava.cz
Ing. Gondkovský Ludvík – správa majetku, pozemky 
telefon: 482 360 446     e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 450     e-mail: sona.noskova@raspenava.cz
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřád 
telefon: 482 360 448     e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel 
telefon: 482 360 449     e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz
Čapková Radka – městská knihovna a informační centrum 
telefon: 482 360 447     e-mail: knihovna@raspenava.cz
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 Vážení spoluobčané, 
 ve středu 16. 5.  2018 se v zasedací místnosti Městského úřadu v Raspenavě 
konalo druhé veřejné zasedání zastupitelstva v letošním roce. Zastupitelé města 
projednali a schválili mimo jiné převody lesních pozemků mezi městem a Vojenskými 
lesy ČR. Jednalo se o pozemky města umístěné mezi pozemky ve správě Vojenských 
lesů ČR (především lesní cesty v lokalitě kopce Chlum), za které město obdrží od 
Vojenských lesů ČR pozemky lesní sousedící s pozemky v majetku města (v lokalitě 
Pekelský kopec).
Hlavním bodem programu zasedání bylo schválení závěrečného účtu města za rok 
2017, sestaveného ke dni 31. 12. 2017, včetně zprávy o výsledku přezkoumání 
hospodaření města za rok 2017. Rok 2017 zahájilo město s tímto počátečním 
stavem: na účtu města jsme měli 6,369.903,92 Kč a ve fondech 1,561.401,69 Kč. 
V návrhu rozpočtu jsme předpokládali, že příjmy v roce 2017 budou činit částku 
51,430.000,- Kč a výdaje celkem  52,212.070,- Kč. Skutečné příjmy za rok 2017 
činily částku 61,387.705,32 Kč a výdaje byly ve výši 50,515.714,14 Kč.

  Stav k 31. 12. 2017 byl tedy následující: na účtu města jsme měli   12,465.732,47Kč, v pokladně 56.493,- Kč a ve 
fondech 1,811.746,05 Kč. Celkový stav zůstatku všech � nančních prostředků představoval k poslednímu dni minulého 
roku částku 14,333.971,52 Kč. V uvedeném roce město získalo na dotacích 4,937.049,40 Kč, a to především na mzdy 
pro veřejně prospěšné pracovníky, na obnovu lesů, pro provoz veřejné knihovny, rekonstrukci hasičského vozidla 
Tatra, na zajištění pečovatelské služby, pro zajištění činnosti Jednotky sboru dobrovolných hasičů, na zajištění volby 
do Parlamentu ČR a pro zajištění provozu Základní a mateřské školy. Z vlastních prostředků město � nancovalo 
napojení objektů města na splaškovou kanalizaci (objekt školní jídelny, celý areál koupaliště, hala, hotel Sport, 
ubytovna), obnovu a rozšíření veřejného osvětlení v Pekle, zhotovení přístřešků ramp a prostoru pro kola v areálu 
MŠ, rekonstrukci soc. zařízení v hlavní budově základní školy, zprovoznění a úpravy bytů v č. p. 383, č. p. 385 a 
č. p. 423, úpravy nebytových prostor, dokončení rekonstrukce šaten pracovní čety a opravu fasády budovy hasičské 
zbrojnice. Byl pořízen mulčovač, vibrační deska, další dva kontejnery, osobní automobil a byl rekonstruován hasičský 
automobil Tatra. Patří se uvést, že dne 7. března 2018 bylo odborem kontroly Krajského úřadu Libereckého kraje 
provedeno konečné přezkoumání hospodaření města za období 1. 1. 2017 až 31. 12. 2017 s výsledkem, že nebyly 
zjištěny chyby ani nedostatky.
 Zastupitelé města schválili návrh na uzavření smlouvy se společností Holubová advokáti s. r. o., Praha, na zajištění 
služby pověřence pro ochranu osobních údajů dle Obecného nařízení o ochraně osobních údajů (GDPR), neboť od 
25. 5. 2018 platí nová pravidla pro ochranu osobních údajů. Informace o tom, jak město (městský úřad) bude 
zpracovávat Vaše osobní údaje, a to v souvislosti Nařízením Evropského parlamentu a Rady (EU) 2016/679 ze dne 
27. dubna 2016 o ochraně fyzických osob v souvislosti se zpracováním osobních údajů a o volném pohybu těchto 
údajů a o zrušení směrnice 95/46/ES (Obecné nařízení o ochraně osobních údajů) často označovaném zkratkou 
GDPR (General Data Protection Regulation) najdete na úřední desce a na webových stránkách města. 
 Schváleno bylo také uzavření Smlouvy o správě cizího majetku na provozování bezdrátového varovného a 
vyrozumívajícího systému (veřejný rozhlas) a digitální povodňový plán s Dobrovolným svazkem obcí Mikroregionu 
Frýdlantsko (systém byl pořízen v rámci Mikroregionu a nyní se o tento budou starat jednotlivá města a obce), a 
schválen bezplatný převod majetku (veřejného rozhlasu a digitálního povodňového plánu) do vlastnictví města 
Raspenavy, po ukončení udržitelnosti projektu a to k 1. 12. 2021. 
 Důležité rozhodnutí bylo učiněno ve věci voleb do zastupitelstev obcí, které se budou konat na podzim letošního 
roku. Zastupitelstvo města stanovilo počet členů zastupitelstva města, a to ve výši 15 členů-tedy stejný počet jak 
v předchozích volbách.
 Nezapomeňte také na možnost získání dotace v rámci Dotačního programu na zlepšení životního prostředí 
(připojení se na kanalizaci). Od počátku vyhlášení Dotačního programu již byly uzavřeny smlouvy se 124 žadateli 
a město vyplatilo částku 652 tisíc Kč. 

Vážení spoluobčané, 
blíží se doba prázdnin a dovolených, a tak mi dovolte abych vám popřál krásné prožití dovolených, hezké počasí, 
odpočinek od starostí, příjemné cestování a šťastný návrat domů, našim dětem pak především načerpání nových 
sil, chuti a elánu do další práce po prázdninách.

Pavel Lžičař, starosta města
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 Celosvětová úklidová akce Ukliďme svět 
– ukliďme Česko, nás nenechala chladnými. 
Uspořádali jsme proto úklidovou akci i u nás 
v Raspenavě a to s dětmi z prvního stupně. 
Celkem se do akce zapojilo 30 dětí od 4 – 12 
let a 8 dospělých. Za dvě a půl hodiny úklidu 
Raspenavy jsme nasbírali neuvěřitelných 24 
pytlů odpadků (což je téměř 400 kg odpadu), 
3 pneumatiky a dalších věcí, které se do pytlů 
nevešly. Rozdělili jsme se na několik skupin, 
což se ukázalo být velmi efektivní. 
 Všichni jsme odcházeli s pocitem dobře 
odvedené smysluplné práce. Je jen škoda, že 
musíme uklízet nepořádek po těch, co ho                               
s oblibou a vědomky vytvářejí a to přitom 
máme ve městě sběrný dvůr, kde občan 
Raspenavy může odložit vše, co již dosloužilo 
a nezaplatí za to ani korunu…:-) Nevadí, jsme 
rozhodnutí vydat se na úklidovou akci i za 
rok, protože „každý kousek se počítá“…  
Všem zúčastněným ještě jednou děkujeme. 
Třeba nás za rok bude zase o trošku více…

Dana Málková, učitelka ZŠ

     Ve čtvrtek 22. 3. 2018 v předvečer Noci          
s Andersenem se sešli žáci z pátých tříd ke 
společné, v pořadí již páté Noci                                                
s Andersenem. Tato akce, která se koná na 
mnoha místech České republiky, patří u dětí 
k těm oblíbeným. Letošní noc byla uspořádána 
k 80. výročí vydání Rychlých šípů od Jaroslava 
Foglara. Cílem akce bylo seznámit děti s dnes 
už možná zapomenutými nádhernými knihami 
tohoto spisovatele.
     Všechny děti se zájmem poslouchaly 
vyprávění o vzniku skautingu, o pravidlech, 
zásadách a dobrodružství, která skauting 
přináší. Společně jsme si zalistovali starými 
deníky, které nám byly zapůjčeny od jedné 
skautky. Bylo skvělé pozorovat, jak obdivují 
pečlivé vedení deníku, ve kterých jsou popsány 
jednotlivé hry, zážitky, výlety –
v dnešní době je to věc nevídaná…
 Žáci si vyzkoušeli vymyslet název družiny, 
pokřik a vlajku. Plnili různé úkoly, za které 
dostávali části z deníku Jana Tleskače (postava 
z knihy Záhada hlavolamu), a tak mimo jiné 
také luštili šifry, morseovku, hráli Kimovu 
hru, dávali do kupy části KPZ (krabičky 
poslední záchrany), prokázali odvahu při 
noční hře atd. Na konci, pokud 
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 V pondělí  9. dubna 2018 se od 16:00 hodin 
konal zápis dětí do prvního ročníku pro školní 
rok 2018/2019. Zápis jsme pro naše budoucí 
žáky zorganizovali podobně jako v minulých 
letech, pro nás již klasickým způsobem. Každé 
dítě prošlo několika stanovišti, kde mělo za 
úkol vykonat nějakou aktivitu nebo splnit 
jednoduchý zábavný úkol. Aby vše proběhlo 
hladce a děti se cítily co nejlépe, jsou u zápisu 
také přítomny paní učitelky z mateřské školy, 
které dětem pomáhají. Myslím, že se zápis 
našim budoucím prvňáčkům líbil a že na něj 
budou určitě vzpomínat.
 

družina získala všechny indicie, měli návod 
na vyndání ježka z klece. Všem družinám se 
to nakonec podařilo.  
 Myslím, že se i letos Noc s Andersenem 
vydařila a že nám všem zůstaly pěkné 
vzpomínky.

Dana Málková, učitelka ZŠ

K zápisu se celkem dostavilo 33 dětí. Všechny 
dět i  byly zapsány a přijaty                              
k základnímu vzdělávání. 15 dětí žádá o odklad 
školní docházky. Jedno dítě se bude 
pravděpodobně vzdělávat v některé z našich 
speciálních tříd. Do první třídy základní školy 
tedy nastoupí zřejmě 17 dětí.

Mgr. Petr Chvojka, ředitel ZŠ a MŠ
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 Není žádným tajemstvím, že olympijské 
či paralympijské hry sledují každé dva roky 
při televizních přenosech milióny lidí. Jejich 
letošní počet vzrostl o velkou skupinu žáků 
našeho prvního stupně. Ve vestibulu budovy 
prvního stupně jsme proto žákům umožnili, 
aby si stěnu, nacházející se přímo proti 
vchodovým dveřím, vyzdobili vlajkou České 
republiky, olympijskými kruhy, portréty našich 
významných sportovců, obrázky  
z olympijské vesničky a texty zabývajícími se 
historií OH obecně a přehledem právě 
probíhajících disciplín s umístěním našich 
sportovců. Centrem celé výstavy byly 
„pomyslné„ stupně vítězů, na které děti 
aktuálně přiřazovaly medaile a obrázky našich 
úspěšných sportovců. Každý den bylo možno 
spatřit žáky, jak dychtivě stojí u stěny a sledují, 
zda se na stupních vítězů něco změnilo, zda 
někdo přibyl a jakoupak že medaili naši 
sportovci vybojovali.
 Učitelky pátých tříd motivovaly své žáky 
položením dvou otázek, na něž měli                              
v průběhu her odpovědět a vypracováním 
jednoho úkolu. Zadání bylo prosté.

1.  otázka: Kdybych byl na ZOH, 
v čem bych chtěl závodit a proč?
2.  otázka: Co je cílem OH a proč se 
pořádají? 
 úkol: Slož básničku ke stávajícím ZOH.
 
 Možná byste se podivili, kolik žáků naší 
školy si přeje být „Evou Samkovou“ či 
„Martinou Sáblíkovou“! Přičemž ani netuší, 
kolik píle a odříkání za jejími vybojovanými 
medailemi stojí! Děvčata okouzlena ladnými 
pohyby a vnadnými oblečky sportovců 
zpravidla často toužila být krasobruslařkami. 
Chlapci ve svém postoji ke sportu o něco více 
přitvrdili. Ladné pohyby a vnadný oblek  

nebyl jejich prioritou. Nebezpečí a zatajený 
dech – zde vyhledávali svou disciplínu. A tak 
spíše volili více adrenalinové sporty jako je 
jízda na bobech, skoky na lyžích, hokej, a 
další.
 I když se o přestávkách naši žáci chovali 
jako skutečné děti a mnohdy běhali kolem 
lavic a po chodbách a hráli na obvyklou 
„honěnou“, z jejich úst se velmi často linula 
jména našich reprezentantů a dokonce i 
rozhovory v lavicích se netočily jen kolem 
„úkolů“, ale i kolem získaných medailí nebo 
naopak ušlých zisků. A tak nás napadá: nebude 
právě toto jednou z dobrých motivací opustit 
„rychlobruslařskou dráhu“ internetu, nazout 
brusle a začít trénovat? Nebude právě toto 
jednou z motivací opustit „teplý startovní 
blok gauče“ a vyměnit ho za běžky? Kdyby se 
nám to podařilo alespoň u každého druhého 
či pátého žáka, byli bychom tomu upřímně 
rádi. A tak nezbývá než našim malým 
„budoucím“ sportovcům držet palce i pěsti a 
věřit, že za pár let budou naší potomci lepit 
právě jejich fotogra�e na pomyslné stupně 
vítězů v našem prvostupňovém vestibulu.

Některé zdařilé texty našich žáků:
Kdybych byl(a) na ZOH, v čem bych chtěl(a) 
závodit a proč?

Chtěla bych být biatlonistkou, protože mě baví 
běh i střelba a obecně je to zajímavý sport plný 
překvapení. Snažím se ho sledovat až do úplného 
konce.
/Anna Š., V. B/

Chtěla bych být rychlobruslařkou jako Martina 
Sáblíková, protože se mi líbí, že  
v oblečení vypadá jako mimozemšťan.
/Vendula H., V. B/
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- 7 -

Na olympijských hrách bych chtěla jezdit 
snowboarding, sice nemám s tím sportem vůbec 
nic společného, ale líbí se mi, jak Eva Samková 
natáhla to prkno, aby nám získala bronz.
/Lucie N., V. B/

Slož básničku ke stávajícím ZOH.

Olympiáda  
Sjeli se z celého světa,                                                           
jejich cílem je vždy ta nejlepší meta.                
Spojují je velké kruhy,                                         
které mají barvy duhy.                                
Pochodně vždy v čele mají, 
hrdě státní vlajky vlají.
V zimě, v létě                                                
v každý čas,                                                
Olympiáda je tu zas!                               
 /Lenka Č., V. A/    

Olympiáda                                                
Ledecká dolů z kopce sviští, 
zatáčky krouhá jako drak,
všichni lidí rázem piští,
medaili jí musí dát.

Ester si ji zasloužila,
je to naše hrdinka,
sama sebe překvapila,
super česká blondýnka!
/Richard M., V. B/

Mgr. Blanka Novotná, učitelka zŠ                                                                            
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 Nejprve si vysvětleme, co znamená pojem 
„svobodní sedláci“. Byli to sedláci, kteří sice 
museli majiteli panství odvádět poplatky, 
protože od něj měli půdu propůjčenou, ale 
nemuseli robotovat, tzn. zadarmo pracovat 
např. na panských polích. V r. 1628 byli 
svobodní sedláci v Raspenavě čtyři a v Luhu 
tři. V Raspenavě to byli Jakub Nicht, Kryštof 
Rösler a Jiří Grolmus. Ve starších časech museli 
držet tzv. lénního koně, což byl kůň patřící 
majiteli panství, ale sedlák se o něj musel na 
své náklady starat a v případě potřeby s ním 
pro pána pracovat. Později už takového koně 
nemuseli držet, ale místo toho museli odvádět 
určitý poplatek.Bylo to zavedeno daňovým 
registrem z r. 1631. Svobodní sedláci museli 
dále do panské domácnosti dovážet víno. 
Zemřel-li svobodný sedlák, vzala si vrchnost 
jeho nejlepšího koně nebo vola nebo museli 
pozůstalí zaplatit odpovídající sumu a statek 
opět pronajala. V průběhu 18. st. ztratili 
svobodní sedláci svá privilegia a museli plnit 
robotní povinnosti.
 Svobodným statkem v Raspenavě bylo        
č. p. 699 v Luční ulici, které bývalo sídlem 
hamerského statku, tedy statku, patřícího             
k železné huti, stávající za restaurací Myslivecké 
zátiší.  Tento statek patřil  od                                                                                          
r. 1657 až do poč. 20. st. rodině Resselů. Dalším 
takovým statkem v Raspenavě bylo staré             
č. p. 87, které již dnes neexistuje. To patřilo v 
letech 1651 až 1654 Janu Scholzemu. O několik 
desetiletí později bylo v držení rodiny Nichtů. 
26. července 1705 přešlo na Eidama Bohumíra 
Scholze a v jeho rodině zůstalo až do r. 1905, 
kdy je získal Karel Richter. S výměrou 16,8 
ha bylo největším selským statkem 
frýdlantského panství.

Větší byly jen panské statky. Svobodným 
statkem bylo i č. p. 461 ve Fučíkově ulici. Jeho 
vlastníkem byl koncem 17. st. Kr. Buchel. Ten 
statek 12. března 1702 prodal Bedřichu 
Antelmannovi, od něhož jej 15. prosince 1734 
koupil Kryštof Walter. V jeho rodině zůstal 
až do r. 1898. V r. 1862 byl v domě vybudován 
hostinec s tanečním sálem. Čtvrtým 
s v o b o d n ý m  s t a t k e m  b y l o                                                                                                      
č. p. 348  v Lužecké ulici. Počátkem 18. st. byl 
vlastnictvím Jana Nichta. 1. června 1751 přešel 
na Jana Jiřího Waltera. 21. července 1760 jej 
získal Jan Josef Ressel, který si vzal Walterovu 
vdovu Annu Magdalénu. Ressel ovšem již 
nebyl svobodným sedlákem, neboť přiženěním 
do svobodného statku tento svobodná práva 
ztratil. V rodině Resselů zůstal statek do 
r. 1900, ve kterém jej koupil Karel Richter.
 V Luhu byly počátkem 15. st. dva svobodní 
sedláci- Stöntsch a Seibold. Později k nim 
přibyl třetí. Jejich sídla byla č. p. 274                                    
v Okružní a 82 a 1 v Luhové ulici.                                                  
Č. p. 1 bývalo lénním statkem. Po polovině                       
17.  st. patřilo Janu Krissigovi. Dne 25. dubna 
1672 statek koupil Kryštof Blumrich. Dne  
18. dubna 1728 se dostal do držení Jindřicha 
Hausmanna. Dne 26. října 1778 jej získal 
Antonín Ressel. Ten statek 12. října 1796 
prodal synu bývalého majitele. V jeho rodině 
zůstal do počátku 20. st. Druhým statkem 
bylo č. p.  274. Přezdívalo se mu statek sedláka 
Ressela nebo Kretschmerův. Okolo poloviny 
17. st. jej vlastnil Kryštof Ressel. Dne 
18. dubna 1678 jej koupil příbuzný rodiny 
Resselů Kryštof Nicht. Dne 9. března 1749 se 
statek dostal do držení příbuzných Nichtů, a 
to Antonína Kretschmera. Dne 8. října 1895 
byl statek rozdělen- jednu část (jen pozemků) 
získal velkoprůmyslník Gustav von Richter 
(majitel pozdější Česany) a druhou i  
s hospodářskými budovami Josef Hübner. 
Třetím svobodným 
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O svobodných sedlácích            
v Raspenavě a Luhu
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statkem bylo č. p. 78 ve Slunečné ulici, které 
kdysi patřilo rodině Richterových. Dne  
26. února 1798 získal statek František 
Bergmann jako prozatímní sedlák. Vlastníkem 
však byl Antonín Richter. Bergmann na statku 
hospodařil proto, že dcera Antonína Richtera 
Veronika byla za něj provdána. Ta spolu se 
svými sestrami Apollonií a Marií Annou       
17. února 1810 prodali hospodářství Floriánu 
Bergmannovi, který byl manželem Marie 
Anny a bratrem Františka. V rodině 
Bergmannových pak statek zůstal až do                  
r. 1904, kdy jej získal Adolf Ressel se svými 
podílníky.

(Podle „Dějin obcí Raspenava, Luh a Lužec“ 
Antonína Františka Ressela zpracoval  
Mgr. J. Černý)

 V polovině března, konkrétně 14. března, 
ukončili naši malí plavci pravidelný plavecký 
kurz. Ve školce se nám chlubili nejen dílčími 
úspěchy a veselými zážitky, ale také 
zaslouženými medailemi a diplomy, které 
dostali od pana plavčíka. 
 Přiznáme se. Do posledních zimních 
chvilek jsme byly s dětmi připraveny na 
sněhovou nadílku. Věřily jsme, že se nám ještě 
podaří vytáhnout boby a sáně na malý kopeček 
na zahradě a ještě se naposledy sklouznout. 
Nicméně Martin na svém bílém koni se již 
nevrátil. Proto jsme si nachystaly ozdobené 
metličky a 20. března jsme vyrazily vymetat 
poslední zbytky paní zimy z četných 
raspenavských zákoutí. Věřte, že jsme se 
snažily, zpívaly nahlas a hodně. A opravdu 
byl tento den tím krásným prvním jarním. 
Babici zimnici jsme slavnostně zapálily a 
vhodily do řeky. Ačkoliv všechny děti poctivě 
a statečně odhodily metličky, druhý den lehce 
nasněžilo. Dle našich informací se 

babice zimnice "zasekla" kdesi v zákrutě řeky 
Smědé a zima vystrčila poslední růžek. 
Nakonec si ale dala říct a my si mohly konečně 
vychutnat první jarní paprsky. 
 Velikonoční přípravy byly jako každý rok 
v plném proudu. Vyráběly jsme dárečky pro 
rodiče, povídaly si o nastávajících svátcích, 
učily se básničky a písničky. Týden po 
Velikonocích byla vyhlášena soutěž O 
nejkrásnější velikonoční výrobek. Šatna školky 
ožila krásnými a nápaditými výrobky šikovných 
dětí a jejich rodičů. Moc děkujeme za inspiraci 
pro další tvoření!  V pondělí 9. dubna si děti 
samy vybraly vítěze. Ti byli obdarováni dárečky 
a především skvělými perníčky od paní 
Prudičové. 
 Na pátek 27. dubna jsme objednaly 
ukázkové počasí na čarodějnické odpoledne. 
Jen, co jsme si vychutnaly zábavnou Cik-cak 
show, už zapalujeme vatru i s čarodějkou, 
rozdáváme průkazky a hurá na soutěžní 
stanoviště. Děti za doprovodu rodičů pilně 
plní úkoly, někteří dokonce stihnou dvě kola. 
Posilní se bonbónkem a průkazku čarodějnice 
plní razítky levou zadní. Odměnou budiž 
voňavý perníček a buřtík opečený na ohni. 
Za báječné odpoledne a skvělou atmosféru 
děkujeme nejen dětem, ale také rodičům, 
prarodičům a zkrátka všem zúčastněným. 
 Letos poprvé se o�ciálně otevřely brány 
naší školky 3. 5. na Den otevřených dveří. 
Každý si mohl přijít prohlédnout, jak školka 
vypadá zevnitř a zejména nejmenší prckové 
mohli nahlédnout do tříd, co že je čeká. Další 
týden 11. května jsme přivítaly dětičky u 
zápisu do mateřské školy. V září se na vás 
budeme moc a moc těšit. 
 Chystali jsme dárečky pro nejmilejší 
maminky. Pilně nacvičovali na besídky.  Třída 
Berušek a Rybiček pořádala besídku  
15. května. Kuřátka a Žabičky se předvedly o 
dva dny poději, 
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Naše školka
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tedy 17. května. 
 Letos jsme měli také nachystané dílničky 
na Raspenavských tvořivých hrátkách ve 
dnech 17. - 18. května. Dne 19.  května se 
představili naši předškoláčci s pásmem písniček 
a básniček. Věříme v hojnou účast a těšíme 
se. 
 Na poslední měsíc máme ještě velké plány. 
Čeká nás školka v přírodě, pasování 
předškoláků, den pro tatínky a dědečky, výlety 
po okolí, spaní ve školce... A o tom zase příště. 

Krásné jarní dny přeje za MŠ Ivana Studená

 V sobotu 31. března pořádala myslivecká 
skupina Honebního společenstva Raspenava 
v hotelu Zámeček svou výroční schůzi. 
Zahájena byla v 15 hod. Na programu bylo 
zhodnocení činnosti za uplynulý myslivecký 
rok, který je od 1. dubna do 31. března 
následujícího roku. Hodnotí se brigádnická 
činnost, na níž se posuzuje účast členů skupiny 
při budování krmných a loveckých zařízení. 
Dále se hodnotí práce myslivců při přikrmování 
zvěře. Uvádí se i množství nasčítané zvěře 
jednotlivých druhů v honitbě a množství 
ulovené zvěře, rovněž podle druhů. Součástí 
schůze je i přehlídka trofejí, na které se 
posuzuje správnost odlovu, tzn. zda měl být 
kus zvěře uloven nebo zda měl být ještě 
ponechán v chovu. Na přehlídce se také 
hodnotí správnost preparace trofeje, 
tzn.  zda byla dobře ošetřena. Dalším bodem 
programu byl plán práce na příští myslivecký 
rok, tzn.  co se v honitbě vybuduje a opraví.
Po o�ciální části schůze následovaly večeře a 
volná zábava.

Mgr. J. Černý, člen myslivecké skupiny HS 
Raspenava

 Ve dnech 16. až 18. března se dětský 
myslivecký kroužek Zálesák zúčastnil 
tradičního jarního setkání na Hubertce. 
Tentokrát  s Radovánkou z Liberce a pionýry 
z Jablonce n. N. Sjeli jsme se jako vždy v pátek 
navečer. Protože zásoby dorazily později, 
uspořádali jsme po ubytování se nejprve 
seznamovací sezení, na kterém se každý 
představil a řekl, ze které organizace je. Pak 
jsme si řekli něco o chování na chatě a vůbec 
při celé akci a seznámili se s programem 
setkání. Teprve pak byla večeře, po níž 
následovala volná zábava.
 V sobotu nám program narušilo počasí-
sníh s deštěm a silný vítr. Proto jsme si po 
snídani nejprve povídali o pověstech Jizerských 
hor. Pak jsme se přece jen vypravili ven a 
navštívili Lázně Libverdu. Po návratu jsme se 
naobědvali a po odpočinku hráli různé hry. 
Ty se konaly i po večeři. V neděli po snídani 
se jen balilo a uklízelo.
 V dubnu Zálesáci vyráběli budky pro různé 
druhy ptáků-kavky, špačky, sýkorky, lejsky a 
další. Budky budou umístěny na Vápenném 
vrchu. Materiál a prostor pro výrobu nám 
poskytly městský úřad a škola.
 Dne 4. května jsme uklízeli nám přidělená 
krmeliště. Jedná se o zásyp pro přikrmování 
bažantů, umístěný za mysliveckou stodolou 
a krmelec pro srnčí zvěř za zahrádkářskou 
kolonií nad panelovými domy. Krmná zařízení 
a jejich okolí se musí vždy po zimě zbavit 
zbytků krmiv a trusu, aby se nešířily nemoci.

Mgr. J. Černý, vedoucí kroužku

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Výroční schůze myslivců

Z činnosti Zálesáků na jaře
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 Mezi houbaři se o tom příliš neví, ale v 
ČR existují i chráněná území, která vznikla 
za účelem ochrany hub. Je to např. Národní 
přírodní památka (NPP) Luční u Tábora, 
založená v r. 1988 a NPP Velký vrch u Vršovic 
z r. 1989. Obě lokality jsou významné také 
výskytem vzácných hřibovitých hub a platí 
tam přísný zákaz jejich sběru.
 V NPP Luční je nutné respektovat přísný 
režim statutu mykologické rezervace, která 
je tvořena z největší části hrází rybníka. 
Návštěvník zde může projít jen úzkou pěšinou 
v koruně hráze a nesmí sebrat ani poškodit 
žádnou houbu. Dodržováním stanovených 
podmínek pro vstup do rezervace kontroluje 
její správce, který může za narušení pravidel 
udělit i pokutu.
 Několik rad – Sbírejte jen to, co znáte a 
pořiďte si pořádný proutěný koš s víkem a 
dobrý nůž. Neodřezávejte kousky nožem, 
zbytky třeňů nenechávejte v půdě a své úlovky 
očistěte na místě, červivé houby domů nenoste! 
Ukládejte do košíku pouze plodnice, které 
mají dostatečně vyvinuty veškeré identi� kační 
znaky. Je zaznamenáno mnoho případů, kdy 
houbař posbíral drobné uzavřené plodnice, 
o kterých se domníval, že jde o malé smrkové 
hříbky. Přitom si je spletl s naší nejjedovatější 
houbou muchomůrkou zelenou, která vyrůstá 
z bílého vajíčka. Houby nepatří do igelitových 
tašek. V nich se mohou zapařit i hřibovité 
houby, a stanou se příčinou nepříjemných 
otrav, protože houby jsou velmi rychle 
napadeny plísněmi. 
Houby co nejrychleji zpracujte! Pokud za 
jakéhokoliv důvodu nestíháte, doporučuji 
houby rozpůlit a v jedné vrstvě uložit ve spodní 
části lednice. Tam vydrží 2 dny. 
Houby před uložením do lednice

NEUMÝVAT! NENIČTE HOUBY, KTERÉ 
NESBÍRÁTE!!! Je smutné, když přijdete na 
místo, kde začíná vyrůstat 25 plodnic 
muchomůrky červené, a za tři dny tam najdete 
3 stojící muchomůrky červené a ostatní jsou 
vyvrácené a pošlapané. 
 Jinak přeji do letošní sezony hodně pěkných 
úlovků a hlavně bez otrav.

Vladimír Hudec alias Hříbek

 Máte doma fotografii, pohled nebo 
amatérské video z Jizerských hor se zajímavou 
krajinou, událostí či osobním příběhem? 
Podělte se s námi o ni!
 Vytváříme jedinečnou sbírku snímků a 
s nimi spojených příběhů, zážitků nebo pocitů 
„Moje vzpomínky na Jizerky“. Může jít o 
fotogra� e či záběry historické, ale i z nedávné 
doby. Zúčastnit se může opravdu každý.
 Své snímky s krátkým příběhem 
(vzpomínkou) zasílejte emailem na liberecko@
nature.cz do 31. srpna 2018. Více informací 
a podmínky akce naleznete na �  CHKO 
Jizerské hory a webu jizerskehory.
ochranaprirody.cz
 Akci pořádá Agentura ochrany přírody a 
krajiny ČR - Regionální pracoviště Liberecko 
v souvislosti s oslavami 50. výročí vyhlášení 
CHKO Jizerské hory (1968-2018). Výstava 
vybraných snímků se uskuteční v říjnu 2018 
v Krajské vědecké knihovně v Liberci
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Chráněná území hub v Česku

Výzva k výročí 50 let CHKO 
Jizerské Hory - Fotoalbum  „Moje 

vzpomínky na Jizerky“
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 Letošní sezona stolních tenistů se opět 
zapíše mezi ty velice zdařilé – poprvé  
v historii slaví oddíl postup dvou družstev do 
vyšších soutěží! 

DIVIZE:
A-družstvo je stabilním špičkovým týmem 
divizní soutěže  - a ne jinak tomu bylo i v této 
sezoně. Přestože do výkonu „promlouvá“ i 
zaměstnání, výsledky jsou velice dobré, o 
čemž svědčí konečné 3. místo v soutěži.
Čelo konečné tabulky bylo následující:
1. Bižuterie Jablonec n.N. . Mšeno    
 22 – 22 – 0 – 0    220:74   66 bodů
2. SKST Liberec F                              
 22 – 15 – 1 – 6    196:132 53 b
3. Jiskra Raspenava A                       
 22 – 13 – 4 – 5     187:145 52 b
Družstvo hrálo v základní sestavě: Martin 
Suchánek (74,24% úspěšnost v zápasech), 
Tomáš Zahradník (73,85%), Leoš Horák 
(55,31%) a Čeněk Horák (30,43%)

KRAJSKÝ PŘEBOR 2. TŘÍDY:
B-družstvo do soutěže s cílem hrát „klidný 
střed“. Jenomže doplnění družstva o Milana 
Ryšavého a občasné „záskoky“ velice 
úspěšnýchhráčů z C-družstva v konečném 
účtování přineslo výsledek, o kterém se nikomu 
před zahájením soutěže ani nesnilo – konečné 
1. místo v soutěži a postup mezi krajskou elitu 
–  d o  k r a j s k é h o  p ř e b o r u  
1. třídy!

Čelo konečné tabulky bylo následující:
1. Jiskra Raspenava B      
 22 – 12 – 5 – 5  196:139   51 b
2. Jiskra N. Bor C            
 22 – 12 – 5 – 5  189:156   51 b
3. SKST Liberec K           
 22 – 12 – 2 – 8   172:177  48 b
O konečném prvním místě nerozhodovalo 
skóre, ale vzájemné utkání, ve kterém byl náš 
tým úspěšnější (9:9 a 10:4).
Sestava a úspěšnost jednotlivých hráčů: Milan 
Ryšavý 71,01%, Jan Drechsler 63,89%, Matěj 
Drechsler 51,72% a Petr Blažek 34,93%.

OKRESNÍ PŘEBOR 1. TŘÍDY:
C-družstvo způsobilo další senzaci, když jako 
nováček soutěže skončilo po základní části 
na 2. místě, ale protože vítězný tým  
z Jablonného v P. se play-o� o postup nechtěl 
zúčastnit, naskočilo na jeho místo naše 
C-družstvo a veleúspěšnou sezonu dotáhlo 
do konce konečným postupem do Krajského 
přeboru 2. třídy, kde vystřídá naše B-družstvo.    
Čelo konečné tabulky základní části bylo 
následující:
1. TTC Jablonné v P.      
 18 - 14 – 2 – 2     212:112    48 b
2. Jiskra Raspenava C    
 18 – 13 – 1 – 4    191:133    45 b
3. TTC Liberec A            
 18 – 13 – 0 – 5    206:118    44 b
Na vynikajících výsledcích C-družstva měli 
zásadní podíl Jirka Sršeň (92,65% úspěšnosti) 
a Marcel Pikous (82,61%), které doplňovali 
David Horák (45,16%), 

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Skvělá sezona stolních tenistů 
– slaví dva postupy
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Vladimír Boháč (30%) a Josef Čapek 
(27,03%).

Kvali� kace o postup se poprvé hrála
v raspenavské hale a postoupila do ní 
družstva Slané (za okres Semily), Nový 
Bor D (okres Č. Lípa) a naše družstvo. 
Vítězný tým okr. Jablonec n. N. na poslední 
chvíli svoji účast odvolal.
 V konečném účtování závěru soutěže 
– hrálo se formou „každý s každým“, 
nejdříve družstvo Slané a posléze i naše 
družstvo porazilo tým z Nového Boru a 
protože postupovaly dva nejlepší celky 
– naše družstvo mohlo slavit postup.

Vladimír Boháč, kronikář oddílu 

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Reklama

Účastníci:
JISKRA RASPENAVA C
(okr. Liberec)

SK JIŘETÍN pod Bukovou
(okr. Jablonec n. N.)

SO SLANÁ u Semil
(okr. Semily)

Jiskra Nový Bor D
(okr. Česká Lípa)

Termín:

Sportovní
hala Raspenava

KVALIFIKACE
O ÚČAST V KP 2. třídy
pro ročník 2018/19

21. – 22. 4. 2018
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ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Print sudoku
http://1sudoku.com

7 3 2 4
6 1 9 3

4 9 6
5 3 6 7

1 7 5 3 4 9
8 7 1 5
6 2 3

8 2 6 4
7 1 5 2

3 8 6 9 4
5 8

5 4 2 6
8 9 4 3

1 4 9 5 2 6
7 3 9 2
9 2 5 1

4 8
1 2 7 9 5

http://1sudoku.com http://1sudoku.comn° 120972 - Level asy n° 115820 - Level asy

5 6 8 3
6 9 1 3 7

3 7 8
3 9 6 2
2 4 8 9

9 4 6 5
7 1 9

9 5 3 2 8
8 2 4 3

9 8 1 3 2
2 3 8 4

5 1 4
5 4 6
9 4 5 2

4 7 8
5 6 8

7 8 9 1
4 8 6 7 3

http://1sudoku.com http://1sudoku.comn° 12734 - Level asy n° 17017 - Level asy

2 5 7
4 3 5 9

9 7 8 2
1 2 9 3
6 7 3 1 4

8 1 9 5
7 2 8 3
2 9 3 1

1 3 5

3 4 5 8
9 2 8 6 4

3 1 2
7 4 3 9 6

6
1 4 9 2 5

3 8 4
4 9 1 7 3
8 5 3 7

http://1sudoku.com http://1sudoku.comn° 17970 - Level asy n° 18314 - Level asy

Play on your mobile these puzzles and find their solutions by flashing the codes below :
n° 120972 n° 115820 n° 12734 n° 17017 n° 17970 n° 18314

Page 1/1 - Check solutions, print more free sudoku and play online : http://1sudoku.com
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ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Print sudoku
http://1sudoku.com

8 6 9
4 2 7 8

8 3 1
8 1
4 6 5 3
1 2

2 6 9
1 9 5 2

3 7 1

8 4 5 2 7
8 9

2 3
2 9 6
6 8 7 5

9 4 3
7 8

4 7
5 2 9 6 8

http://1sudoku.com http://1sudoku.comn° 25181 - Level Medium n° 212329 - Level Medium

3 4 8 1 9
6 5
3 1 8

9 6 5 3
4 9 2 5

5 8 7 4
4 1 2

1 9
6 7 8 3 9

7 2 4 9
3 1 9 8

1 5
6 3 8 9

2 5 7
1 9 7 5

5 2
3 8 4 6

1 4 6 7
http://1sudoku.com http://1sudoku.comn° 215692 - Level Medium n° 29817 - Level Medium

4 9
7 9 3 1 6

6 4 9
6 3 4

4 5
9 2 1

3 8 5
9 4 8 3 7

5 8

4 3 1
3 9 5 8 2

6 3
7 8 1 2

2 3 7
5 8 1 6

3 7
9 1 4 6 3

1 4 9
http://1sudoku.com http://1sudoku.comn° 217948 - Level Medium n° 225030 - Level Medium

Play on your mobile these puzzles and find their solutions by flashing the codes below :
n° 25181 n° 212329 n° 215692 n° 29817 n° 217948 n° 225030

Page 1/1 - Check solutions, print more free sudoku and play online : http://1sudoku.com
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HISTORIE ODBORU TURISTŮ  
V RASPENAVĚ

• Naše začátky sahají do roku 1980, kdy jsme 
1. 7. 1980 vstoupili do Svazu turistiky ČSTV. 
Po Výroční členské schůzi konané dne 28. 11. 
1980 jsme se současně začlenili jako oddíl 
turistů do TJ Jiskra PČP Raspenava. 
• Zakladateli oddílu turistiky byli pan 
Antonín BORNA st., Miloň ŠÁDEK, Jiří 
BUCHAR a paní Jaroslava LOUKOTOVÁ. 
Předsedou oddílu byl zvolen pan Antonín 
BORNA st. Po šesti letech ho vystřídal pan 
Josef KODEŠ st. 
• V roce 1990 převzala funkci předsedkyně 
turistů Jaroslava LOUKOTOVÁ. 
• V osmdesátých letech se členská základna 
neustále rozrůstala, vrcholem byl rok 1986, 
kdy měla 61 členů. 
• Od roku 1982 při oddílu turistiky fungoval 
i Turistický oddíl mládeže (TOM). Vedoucími 
TOM byla paní Růžena PAVELKOVÁ a pan 
Josef KODEŠ st. Jejich práce s mladými turisty 
byla hodnocena velmi dobře. Připravovali 
pro ně mnoho turistických a naučných akcí. 
Oba jsou i dnes aktivními členy odboru.
• Od dubna 2016 nese organizace nový 
název: Jiskra Raspenava z.s. KČT 
 

OSOBNOSTI ODBORU TURISTŮ  
V RASPENAVĚ

• Antonín Borna st. byl významnou a silnou 
osobností našeho oddílu. I když už později 
nebyl předsedou, stále připravoval pro turisty 
i ostatní zájemce o turistiku jednodenní a 
vícedenní turistické akce. Podílel se na 
organizaci Raspenavských pochodů a dalších 
akcí (např. plnění odznaků DOZ, PPOV a 
BPPOV). 
• Vítězslav Růžička byl další významnou 
osobností našeho oddílu. Velkou měrou se 
podílel na organizování Raspenavských 
pochodů a dalších turistických akcí.
• Josef Kodeš st. pracoval jako předseda 
oddílu, jako vedoucí TOM, připravoval pro 
Raspenavské pochody trasy, kontroly a další 
turistické akce.
• Jaroslava Loukotová je od roku 1990 až do 
dnešní doby předsedkyní odboru KČT. 
Spolupodílí se s ostatními členy na organizování 
Raspenavských pochodů a dalších turistických 
akcí.
• Jana Lipenská je již několik let hlavní 
organizátorkou Raspenavských pochodů. Leží 
na ní největší zodpovědnost za tuto každoroční 
akci. Vydatně jí pomáhá celá její rodina, ale 
i všichni členové KČT.

Paní Marelová s panem Kulichem

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Klub Českých turistů slaví 
130 let!
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• V roce 1974  na počest 29. výročí od 
osvobození byl uspořádán první pochod 
RASPENAVSKÁ 29. Hlavním organizátorem 
byla ZŠ (tehdy ZDŠ) v čele  
s ředitelem školy Josefem Kulichem, učitelem 
Vladislavem Koberou a hospodářkou Marií 
Marelovou. Dalším organizátorem bylo 
Střediskové kulturní zařízení MěNV  
v Raspenavě. Start i cíl byl u hlavní budovy 
ZŠ.
• V roce 1982, kdy se konala RASPENAVSKÁ 
37, hlavní organizaci 9. ročníku pochodu 
převzal Turistický odbor Jiskra PČP Raspenava 
v čele s panem Antonínem Bornou st., Josefem 
Kodešem st. a dalšími členy turistického 
odboru. Nadále s námi spolupracovala paní 
Marie Marelová a tato spolupráce trvá dodnes. 

• V následujících letech se postupně start i 
cíl přesunul do školní jídelny ZŠ u panelových 
domů. Poprvé to bylo při pochodu 
RASPENAVSKÁ 45 v roce 1990.  
V cíli čekala na účastníky výborná gulášová 
polévka, dále také diplomy, odznaky a další 
odměny.  

• V roce 2003, kdy se konal 30. ročník 
tradičního pochodu, se turisté rozhodli změnit 
název akce na RASPENAVSKÝ POCHOD 
JIZERKAMI. Tento název se používá dodnes. 
• Nejvyšší účast na Raspenavských 
pochodech byla v roce 1984 – 430 účastníků, 
v roce 1985 – 369 účastníků. V posledních 
letech se účast pohybuje zhruba okolo 200 
účastníků. 
• V roce 2007 nastala další změna. K pěším 
trasám jsme přidali cyklotrasy. Dříve byla 
nejdelší trasa pochodu v délce 50 km, od roku 
2008 je to pouze 35 nebo 30 km.
• V minulých letech také turistický oddíl 
vyhlašoval při pochodu nejstaršího, 
nejvzdálenějšího a nejmladšího účastníka. 
Některých pochodů se zúčastnili i turisté  
z partnerských měst z Německa a Polska.

Historická fotogra�e z Raspenavského pochodu

Novoroční výlet 2018

Krkonoše 2008

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.
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 5. května 2018 se konal 45. ročník pochodu 
Jizerkami. Počasí nám opět přálo. Trasy letos 
vedly směrem na Frýdlant a sešlo se na nich 
celkem 239 účastníků.
10 km pěší            153 osob
20 km pěší               44 osob
30 km pěší                 8 osob
30 a 60 km cyklo     34 osob

 V cíli pochodu dostali účastníci občerstvení, 
diplomy a tužky od sponzora, kterému 
děkujeme. 
 Dále byla v cíli pochodu umístěna výstavka 
historie našeho turistického odboru.

 Děkujeme všem, kteří se účastnili příprav 
a průběhu akce (členové KČT TJ Jiskra 
Raspenava z.s. a další pomocníci, Město 
Raspenava, ZŠ a MŠ p.o. ). Těšíme se na 
spolupráci i v dalších letech.

 Klub českých turistů – Liberecká oblast 
ve spolupráci s Libereckým krajem, pořádá

JUBILEJNÍ VÝSTAVU K VÝROČÍ 130 LET 
ZALOŽENÍ KČT A 100 LET VZNIKU

ČESKOSLOVENSKÉ REPUBLIKY  
ve výstavní síni vestibulu Krajského úřadu 

Libereckého kraje 
4. - 29. června 2018.

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Raspenavský pochod 
Jizerkami 2018
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ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Statistika účasti na pochodu 

 

Ročník Rok Počet účastníků 
1. 1974 ? 
2. 1975 ? 
3. 1976 ? 
4. 1977 ? 
5. 1978 ? 
6. 1979 ? 
7. 1980 ? 
8. 1981 ? 
9. 1982 ? 

10. 1983 ? 
11. 1984 430 
12. 1985 369 
13. 1986 ? 
14. 1987 ? 
15. 1988 ? 
16. 1989 217 
17. 1990 269 
18. 1991 261 
19. 1992 190 
20. 1993 ? 
21. 1994 185 
22. 1995 210 
23. 1996 205 
24. 1997 171 
25. 1998 287 
26. 1999 175 
27. 2000 241 
28. 2001 243 
29. 2002 234 
30. 2003 217 
31. 2004 117 
32. 2005 85 
33. 2006 146 
34. 2007 157 
35. 2008 160 
36. 2009 209 
37. 2010 231 
38. 2011 205 
39. 2012 182 
40. 2013 159 
41. 2014 117 
42. 2015 288 
43. 2016 199 
44. 2017 177 
45. 2018 239 
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 V dubnu před 15 lety se narodila 
Mateřídouška. Slavíme to společně s vámi, 
protože poděkování patří i vám, kteří jste kdy 
svojí podporou či účastí na nějaké akci napsali 
příběh do kroniky života Mateřídoušky.
 Po celý rok vás ve zpravodajích provedeme 
krátce historií, budeme bilancovat i plánovat. 
15 let je v lidském životě začínající teenager, 
v životě organizace již ale můžeme směle 
mluvit o vyspělé a zkušené organizaci, která 
nemá na celém Frýdlantsku konkurenci ba i 
v Libereckém kraji patří k těm nejzkušenějším.
 Před 15 lety se skupina maminek rozhodla 
založit Mateřídoušku jako rodinné a mateřské 
centrum, jako místo, kde najdou rodiče  
z Hejnic možnost se scházet, předávat si 
zkušenosti a nabízet svým dětem místo  
k získávání prvních poznatků v kolektivu. 
Vše, co bylo třeba pro zajištění, dělali všichni 
dobrovolně a s chutí. Díky šikovným rukám

tatínků se povedlo v roce 2004 zabydlet první 
prostory, které byly v přízemí domu pro 
seniory. Pak přišly první projekty a s nimi 
peníze na vybavení a program, s tím i kupa 
závazků a tak bylo na čase zaměstnat první 
pracovníky. V roce 2007 se Mateřídouška 
přestěhovala do stávajících prostor.  
S rostoucí profesionalizací organizace ubylo 
dobrovolníků, ale o to více si vážíme všech, 
kteří Mateřídoušce jakkoli pomáhají. 
Mateřídouška je nezisková organizace, která 
nemá jiného zřizovatele než své členy. Není 
příspěvkovou organizací a tedy stát, kraj ani 
město jí nezasílají pravidelné finanční 
příspěvky. Každou korunu si na svoji činnost 
musí sama vydělat, získat od sponzorů nebo  
z vypsaných projektů. Její existence je tedy 
každým rokem znovu a znovu nejistá a protosi 
moc vážíme sponzorů, dobrovolníků a  
v neposlední řadě Města Raspenava, které 
činnost Mateřídoušky podporuje již řadu let.

Fotogra�e z přípravy Čarodějnice,  duben 2003

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Mateřídouška je tu 15 let!
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    „Dáváme Mateřídoušce tvář a příběh“, to 
je motto naší akce k oslavě 15 let Mateřídoušky.  
Mateřídouška je taková, jakou si ji vy, 
návštěvníci, děláte, z úsměvů dětí je veselá,  
z rad odborníků přináší poznání a od srdce 
dobrovolníků dává spoustu krásných akcí a 
díky vytrvalé práci pracovníků je vstřícná a 
otevřená všem. Snahou bude vám přinášet 
ohlédnutí za tím, co vše Mateřídouška nabízí 
a nabízela, kdo všechno jí navštívil, co si lidé 
o ní myslí, co se jí povedlo a samozřejmě 
nebude chybět ani zamyšlení se nad mýty, 
které ji provázejí. Chtěli bychom vám tímto 
ukázat  tvář Mateřídoušky tak, jak ji psal život. 
Příběhy vám přineseme i v dalších dílech 
tohoto zpravodaje, ale i na webových stránkách 
organizace www.materidouska.net a na našem 
facebooku. Budeme moc rádi, pokud se i vy, 
kdo jste měli někdy možnost setkat se s 
Mateřídouškou při nějaké akci, rozhodnete 
přispět nám svými slovy, příběhem, veršem 
či obrázkem… a zapojíte se tak do naší akce 
„Dáváme Mateřídoušce tvář a příběh“.
 Oslava a den otevřených dveří proběhly 
12. 4. v prostorách organizace a nechyběl dort, 
šampaňské ani hosté. Pokud vám nevyhovoval 
termín dne otevřených dveří, mohli jste  
s námi oslavit Den dětí na akci Pohádkový 
les, který se konal dne 26. 5. a díky všem 
sponzorům a dobrovolníkům mohly děti na 
10 stanovištích potkat pohádkové postavičky, 
zasoutěžit si, získat odměnu a samozřejmě 
nechybělo v cíli ani opékání vuřtů a zábavný 
program „Wikiho zábavná show s mimoni“. 
Tímto ještě jednou děkujeme všem sponzorům 
včetně města Raspenava a Hejnice a  
v neposlední řadě dobrovolníkům a SDH 
Hejnice za velikou pomoc.

 Na rok 2019 se povedlo opět úspěšně vypsat 
projekt na MPSV „ Aktivizační zařízení pro 
rodiče s dětmi v regionu“ a Liberecký kraj „ 
Rodičem se nikdo nenarodí“ a tak i v letošním 
roce můžete v naší  programové nabídce najít 
programy zaměřené na rozvoj a výchovu 
malých dětí, volnočasové a vzdělávací 
programy pro rodiče, prarodiče i děti.
A pokud jste ještě nestihli žádnou z akcí 
navštívit, přijďte a využijte naše další akce, 
které pro vás připravujeme od pondělí do 
pátku. Program najdete na nástěnce v centru 
města Hejnice, ale především na našem webu 
www.materidouska.net i na facebooku. 
       
Alena Nováková, místopředsedkyně spolku

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.
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„Dáváme Mateřídoušce tvář a příběh“
Díky Centru Mateřídouška jsem mohla 
doprovázet synka při prvních chvílích strávených 
,,jakoby" ve školce. Což standartní školky toto 
umožnit nemohou. A dovolím si napsat pár 
řádků i za synka. Je nadšený, hrajeme, zpíváme, 
dokonce už i ke tvoření došlo. Zpočátku nechtěl 
moc spolupracovat, jen si hrál. Ale postupem 
času, se rád ke kolektivu přidává. Jsem ráda, 
že je možnost, přijít si každý čtvrtek ráno, až 
do oběda pohrát, zazpívat, popovídat. S 
ostatními maminkami vyměnit zkušenosti, 
poradit si. Paní „učitelky“ jsou ochotné, milé, 
vstřícné. 
Vše má řád. Za mě velké +. Děkuji
Mirka se synkem Vladíkem

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.
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 „Dobrý den, Záchranná služba. Jak Vám 
mohu pomoci?“ Stejná nebo velmi podobná 
věta zazní po celé republice každých 15 vteřin. 
Každých 15 vteřin se najde někdo, kdo nutně 
potřebuje pomoc zdravotníků pro sebe nebo 
pro své blízké. Každých 15 vteřin operátoři 
na dispečinku rozhodují, kam poslat sanitu, 
kam lékaře, kam „jen“ zdravotníka. Každých 
15 vteřin rozhodují o lidských životech. 
Každých 15 vteřin aktivně pomáhají.
 Zdravotnické operační středisko Záchranné 
zdravotnické služby Libereckého kraje vzniklo 
1. ledna 2007 sloučením bývalých okresních 
dispečinků ZZS okresů Liberec, Česká Lípa, 
Jablonec nad Nisou a Semily. Hlasy, které jako 
první pomáhají lidem v krizových situacích, 
patří operátorům - sestrám specialistkám v 
oboru intenzivní péče s kurzem Operační 
řízení přednemocniční neodkladné péče.
 Hlavním úkolem operačního střediska je 
nepřetržitý příjem tísňových volání a jejich 
vyhodnocení, řízení a koordinace činnosti 
výjezdových skupin celého Libereckého kraje. 
Tísňové výzvy přicházejí z území Libereckého 
kraje na linku 155, případně z operačních 
středisek ostatních složek integrovaného 
záchranného systému. Zdravotnické operační 
středisko je centrálním pracovištěm operačního 
řízení, které pracuje v nepřetržitém režimu. 
To znamená, že nikdy nemůže nastat okamžik, 
kdy by vyzvánějící telefon nikdo nezvedl. 
 V okamžiku přijetí a vyhodnocení 
tísňového volání se rozběhne složitý řetězec 
pokynů a informací mezi volajícím na lince, 
operátorem a záchranáři. Pokud je to nutné 

a možné, rozběhne se i systém AED – tedy 
aktivace de�brilátorů rozmístěných mezi 
hasiči nebo policisty. Ty je nutné všechny 
nepřetržitě koordinovat a rozhodovat o 
případném posílení pomoci. Zároveň musí 
operátor v podstatě nepřetržitě komunikovat 
s volajícím a poskytovat mu instrukce k 
zajištění první pomoci do příjezdu výjezdové 
skupiny na místo události. A je i tím, kdo 
koordinuje předávání pacientů nemocnicím 
jako cílovým poskytovatelům akutní lůžkové 
péče. 
 Jedním z nejtěžších úkolů operátorů je 
poskytování pokynů volajícím tak, aby je 
správně pochopili a aby i naprosto 
neinformovaný člověk dokázal zabezpečit 
první pomoc postiženému, případně sám 
sobě. Pro tuto činnost  jsou operátoři speciálně 
vyškoleni. Právě proto mohou prostřednictvím 
telefonu pomoci volajícímu provádět postupy 
pro záchranu života do doby, než na místo 
dorazí záchranáři.

Den linky 155 jsme si připoměli 15. května.

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
Obsah stránky se může lišit. V tisku bude rozložení stránky stejné jako v náhledu.

Kvalita zobrazení náhledu je z důvodů rychlosti záměrně snížena. Tisk bude v plné kvalitě.

Kdo je operátor linky 155? 
Ten, kdo v tísni pomáhá 

hlasem jako první.
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 Na začátku června se bude Liberec a jeho 
blízké okolí hemžit sanitkami. Ptáte se proč? 
Bude se zde totiž konat metodické cvičení 
P155 Liberecká, což je putovní nesoutěžní 
metodická akce pro záchranáře z celé republiky. 
Už v pátek 8.6. se tak do Liberce sjedou 
posádky zdravotnických záchranných služeb 
nejen z celé republiky, ale i z několika 
sousedních zemí. 
 Nemůžeme sice prozradit moc podrobností, 
protože program cvičení je pro posádky tajný, 
určitě ale bude bohatý i na akce, na které se 
může přijít podívat, a případně se i něco 
naučit, široká veřejnost. Pokud vás tedy práce 
záchranářů zajímá, určitě si o víkendu 8.-10. 
června udělejte čas. A na co se tedy můžete 
těšit?
 8 .6., 16:30 – 19:00 pod Ještědem – unikátní 
zásah (divácká veřejnost)
9.6.,  9:00 – 16:00 OC Forum Liberec – výuka 
první pomoci, představení aplikace Záchranka
 9. 6., 8:00  - 16:00 Plochá dráha klub  
v AČR, Staré Pavlovice – jízda zručnosti 
(divácká veřejnost)
9.6., 10:00 – 16:00, Centrum Babylon – 
záchrana tonoucího (divácky pro hosty 
Aquaparku)
9. 6., 8:00 – 16:00, ZOO Liberec u tygří klece 
(akce pro veřejnost spojená s výukou první 
pomoci)
 Celá akce, kterou organizuje Zdravotnická 
záchranná služba Libereckého kraje,  by se 
nemohla konat bez výrazné �nanční podpory 
Libereckého kraje. Metodické cvičení se bude 
konat pod záštitou hejtmana Libereckého 
kraje Martina Půty, ministryně obrany Karly 
Šlechtové a primátora statutárního města 
Liberec Tibora Batthyányho. Odbornou 
garanci převzal

náměstek hejtmana Libereckého kraje Přemysl 
Sobotka. 
 Hlavním cílem cvičení je vzájemná výměna 
zkušeností mezi všemi krajskými zdravotními 
záchrannými službami. I proto jsou jejími 
účastníky nejen záchranáři  z České republiky, 
ale také ze zahraničí. V rámci třídenního 
cvičení budou jednotlivé krajské posádky 
plnit řadu simulovaných úkolů, s nimiž se ve 
svém praktickém profesním životem mohou 
setkat. 
 Za pomoc z přípravou celé akce i 
jednotlivých úkolů děkujeme všem našim 
partnerům.

ZZS Liberec

Vážení spoluobčané,
v souvislosti Nařízením Evropského 
parlamentu a Rady (EU) 2016/679 ze dne 27. 
dubna 2016 o ochraně fyzických osob  
v souvislosti se zpracováním osobních údajů 
a o volném pohybu těchto údajů často 
označovaném zkratkou GDPR (General Data 
Protection Regulation) si vás dovolujeme 
upozornit na dočasnou odstávku služeb sms 
informací a informací rozesílaných do vašich 
e-mailových stránek. Obě databáze se budou 
tvořit zcela nově, z důvodu již výše zmíněné 
směrnice, ale i z důvodu aktualizací databází. 
V nové databázi sms info bude nutné uvést i 
poštovní adresu z důvodu snížení nákladů a 
v neposlední řadě i z důvodu adresnějších 
informací a potvrdit souhlas s poskytnutím 
vašich údajů. O spuštění registrace do nových 
databází budete informováni na webových 
stránkách města a na úřední desce MěÚ, 
případně Raspenavském zpravodaji.
Děkujeme za pochopení

Městský úřad Raspenava

ZKONTROLUJTE STRÁNKU V NÁHLEDU!
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P155 Liberecká aneb 
Sanitkové rojení

Upozornění pro občany
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